
24

АСТМА ТА АЛЕРГІЯ, № 4 • 2018
ISSN 2307-3373

расстройство, при котором рецидивирующая абдоминальная боль ассоциируется с  дефекацией или изменениями стулa, которые 

определены в  течение последних 3 мес при начале симптоматики не  меньше чем за  6 мес до  постановки диагноза. Кроме таких 

нарушений стула, как диарея, запор или их сочетание, часто присутствуют вздутие и ощущение растяжения живота, которые, тем 

не менее, не являются специфическими. В зависимости от характера симптоматики выделяют СРК с диареей, с запором, смешан-

ный и неопределенный типы.

На базе кафедры внутренней медицины № 1 Национального медицинского университета им. А. А. Богомольца, гастроэнтероло-

гических отделений Киевской городской клинической больницы № 8 и Киевской городской клинической больницы № 18, а также 

Украино-немецкого гастроэнтерологического центра в течение 2016–2017 гг. было обследовано 150 пациентов с СРК, средний воз-

раст которых составил (40,8 ± 2,1) года. Среди обследованных было 27,4% (n = 40) мужчин и 72,6% женщин (n = 106). В контроль-

ную группу вошли практически здоровые люди, которые по возрасту (38,2 ± 2,1) года) и полу были сравнимы с основной группой. 

Контрольную группу составили 30 здоровых добровольцев (38,2 ± 2,1) года), среди них было 18 женщин и  12 мужчин, которые 

отвечали возрастным и  половым характеристикам основной группы. Все пациенты дали информированное письменное согласие 

на участие в исследовании.

При сборе анамнеза больных с СРК отмечались продукты питания, которые вызывали у обследованных лиц гастроэнтерологи-

ческие жалобы. Непереносимость продуктов питания отмечалась у 78,1% (n = 114) пациентов с СРК. У больных СРК с аллергией 

чаще всего оказывались такие аллергические заболевания, как аллергический ринит (51,2%), поллиноз (40,5%), медикаментозная 

аллергия (42,9%), пищевая аллергия и крапивница (по 45,2%), атопический дерматит (15,5% больных).
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ALLERGIC DISEASES IN PATIENTS WITH AN IRRITABLE BOWEL SYNDROME
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Abstract
In swingeing majority of cases at persons 50 to in default of «anxious» symptoms initial diagnosis of irritable bowel syndrome with probability 

of 93–97% is set on the basis of characteristic symptoms that is known as the Roman criteria IV. In accordance with the last, irritable bowel 

syndrome is examined as functional intestinal disorder at that recrudescent abdominal pain is associated with defecation or changes of intes-

tinal discharge, that is certain during the last 3th months at beginning of symptomatology not less than 6 months prior to raising of diagno-

sis. Except such violations of intestinal discharge as diarrhea, lock or their combination, often present swelling and feeling tensions of stom-

ach, that, nevertheless is specific.

Depending on character of symptomatology, irritable bowel syndrome distinguish with diarrheas, with a constipation, mixed type of irri-

table bowel syndrome and indefinite type. On the base of department of internal medicine № 1  of National medical university named after 

А. А. Bogomolets, gastroenterology separations of the Kyiv municipal clinical hospital № 8 and the Kyiv municipal clinical hospital № 18, 

and also the Ukrainian-German gastroenterology center during 2016–2017 150 patients with irritable bowel syndrome, middle age of (40,8 ± 

2,1), were inspected. Among inspected there were 27,4% (n = 40) men and, accordingly, 72,6% women (n=106). A control group was made 

by 30 healthy volunteers (38,2 ± 2,1), among them there were 18 women and 12 men that answered the age-related and sexual descriptions 

of basic group. All patients gave the informed written consent on participating in research. When collecting anamnesis of patients with irrita-

ble bowel syndrome, food products were noted that cause gastroenterological complaints in the examined individuals. Food intolerance was 

noted in 78.1% (n = 114) of patients with irritable bowel syndrome. Allergic diseases such as allergic rhinitis (51.2%), pollinosis (40.5%), drug 

allergies (42.9%), food allergies and urticaria (45.2%), atopic dermatitis (15.5%) were most common in patients with irritable bowel syndrome 

with allergies.
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